
                                                                                      

 

                                                                           
  

III. pracovní skupina – osoby s duševním onemocněním a mentálním postižením 
        

 Zápis ze setkání 

                 

 

                   Datum: 17. 9. 2024 
 

 

Přítomni: dle prezenční listiny 

 

1. Aktuality z KPSS Kyjovska + informace od koordinátorky:  

o Schválení financování Minimální sítě soc. sl. na r. 2025 

o Schválení Střednědobého plánu rozvoje sociálních služeb Kyjovska na období  

2024 – 2026 

o Plán realizace opatření 

o Převoz zdravotně handicapovaných osob 

o Dotační řízení Kyjov – přelom listopad a prosinec 

2. Informace z JMK 

3. Informace od členů pracovních skupiny 

4. Termín setkání pracovních skupin KPSS – společné setkání listopad/prosinec 2024 

 

 

1. Aktuality z KPSS Kyjovska 

 

o Schválení financování Minimální sítě soc. služeb na r. 2025:  

Minimální síť byla schválena zastupitelstvem města včetně financování. Největší změnou je nová 

služba v síti – odlehčovací terénní služba Global Partner Péče – ORP bude spolufinancovat 6%. 

Další změny byly v počtu úvazků v pečovatelských službách – PS Vracov snížila úvazky o 0,5 

přímé péče a tyto úvazky byly převedeny do PS Ždánice. Rané péče budou od příštího roku plně 

financovány krajem – obce se na financování nebudou muset podílet. Drobné úpravy nastaly také  

u příspěvků na odborné sociální poradenství, kdy místo 18% spolufinancování budou ORP 

financovat 17%. 

o Schválení Střednědobého plánu rozvoje sociálních služeb Kyjovska na období  

2024 – 2026 

Střednědobý plán byl po zapracování připomínek z Připomínkovacího řízení schválen na 

Zastupitelstvu města Kyjova dne 2.9.2024. Materiály naleznete na webových stránkách Města:  

https://www.mestokyjov.cz/mestsky-urad-odbor-socialnich-veci-socialni-sluzby/strednedoby-plan-

rozvoje-socialnich-sluzeb-na-kyjovsku-na-obdobi-2024-2026 

o Plán realizace opatření 

Koordinátorka probrala všechny tři opatření  z priority č. 4, tedy „Dostupná komplexní nabídka sítě 

služeb pro osoby s duševním onemocněním a mentálním postižením umožňující vést život v běžné 

společnosti s adekvátním životním rytmem (včetně podpory transformace)“. Vyzdvihla hodnotící 

indikátory, které by se měly sledovat a podle kterých budeme hodnotit, zda se podařilo prioritu 

https://www.mestokyjov.cz/mestsky-urad-odbor-socialnich-veci-socialni-sluzby/strednedoby-plan-rozvoje-socialnich-sluzeb-na-kyjovsku-na-obdobi-2024-2026
https://www.mestokyjov.cz/mestsky-urad-odbor-socialnich-veci-socialni-sluzby/strednedoby-plan-rozvoje-socialnich-sluzeb-na-kyjovsku-na-obdobi-2024-2026


                                                                                      

 

                                                                           
naplnit. Na přelomu roku 2024-2025 bude koordinátorka ve spolupráci s jednotlivými 

službami vyhodnocovat jednotlivá opatření prostřednictvím hodnotících indikátorů, které jednotlivé 

služby sledují.  

Koordinátorka sdělila, že vstoupila do jednání se společností HSoul Invest. Tito nabízí pracovní 

uplatnění pro osoby s mentálním a zdravotním postižením. Měli by být pozváni na příští pracovní 

skupinu.  

o Převoz zdravotně handicapovaných osob 

Proběhlo jednání s rodiči hendikepovaných dětí a mladých dospělých. Od července probíhá převoz 

do denního stacionáře Vlaštovka. Zájemci o služby denního stacionáře vždy musí nejprve oslovit 

denní stacionář CSS Kyjov, pokud bude mít tento stacionář volnou kapacitu, tak ji nabídne. 

V opačném případě budou odkázáni na denní stacionář Vlaštovka v Hodoníně. Dovoz zajišťuje CSS 

Kyjov. V ranních hodinách jedou tam a v odpoledních opět zpět. Nyní jsou převáženy 3 osoby. 

Přeprava je do konce roku plně hrazena městem Kyjov. Od roku 2025 bude podpora směřována 

pouze Kyjovským občanům a to 50 % ceny převozu. Mimokyjovští občané by se měli obracet na 

svou místně příslušnou obec s žádostí o finanční podporu. 

MUDr. Kliment sdělil, že oni se v denním stacionáři Fénix také potýkají s problémy ohledně svozu 

klientů do služby. Toto občas řeší dobrovolníky, ale toto není dlouhodobé řešení.  

Zazněla také možnost požádat si o finanční prostředky na pořízení auta na svoz klientů z dotací 

Evropského sociálního fondu.  

 

 

2. Informace z JMK 

Upravoval se Střednědobý plán rozvoje služeb pro Jihomoravský kraj na období 2024-2026 a Akční 

plán rozvoje sociálních služeb pro rok 2025. Ve střednědobém plánu rozvoje sociálních služeb se 

aktualizace týkala deinstitucionalizace a transformace sociálních služeb pro osoby se zdravotním a 

mentálním postižením. Došlo k vymezení opatření C.3 (týkajícího se transformace) jako samostatné 

priority, čímž JMK spoléhá, že bude dosaženo vyššího významu transformace v rámci SPRSS. 

Současné zařazení tématu transformace pod prioritu C Podpora zvyšování kvality sociálních služeb 

není pro JMK vzhledem k rozsáhlosti oblasti dostačující.  

Z materiálu vyplývá: „Sociální služby poskytované níže uvedenými devíti příspěvkovými 

organizacemi JMK jsou určené k plné transformaci, tzn., postupně dojde k úplnému opuštění 

budov, ve kterých jsou poskytovány služby ústavního charakteru, a k přechodu jejich klientů do 

nově zřizovaných zařízení služeb komunitního charakteru poskytovanými v souladu s příslušnými 

kritérii. Jedná se o tyto poskytovatele sociálních služeb domovy pro osoby se zdravotním 

postižením, resp. domovy se zvláštním režimem (platí pro Emin zámek, příspěvková organizace): 

1. Domov Horizont, příspěvková organizace 

2. Domov u lesa Tavíkovice, příspěvková organizace 

3. Emin zámek, příspěvková organizace 



                                                                                      

 

                                                                           
4. Habrovanský zámek, příspěvková organizace 

5. Paprsek, příspěvková organizace 

6. Sociální služby Šebetov, příspěvková organizace 

7. Srdce v domě, příspěvková organizace 

8. Zámeček Střelice, příspěvková organizace 

9. Zámek Břežany, příspěvková organizace 

 

Na poradě koordinátorů k tomuto tématu zazněla velká diskuze, kdy zástupci obcí nejsou vždy 

nakloněni plné transformaci. Nicméně JMK upozorňuje, že jde o jejich příspěvkové organizace a 

oni jako zřizovatel nesou následky např. stížnostní k ombudsmanovi na porušování osobních práv 

zdravotně handicapovaných osob. Uvědomují si jako zřizovatel, že objekty nejsou vždy vhodné pro 

poskytování služeb tohoto typu a rekonstrukce těchto objektů jsou vzhledem k jejich historické 

hodnotě značně neekonomické. 

Předložený materiál je podle JMK dalším významným krokem směrem k deinstitucionalizaci osob 

se zdravotním postižením v souladu s Úmluvou OSN o právech osob se zdravotním postižením, 

zejména se zásadami nezávislého života a začlenění do komunity; svobody volby, kde a s kým 

budou žít; kontroly na každodenními aktivitami a přístupem ke službám v komunitě. Dále je 

uvedená změna v souladu se stanoviskem veřejného ochránce práv (viz výzkumná zpráva 

Deinstitucionalizace a transformace sociálních služeb – přístup krajů a Ministerstva práce a 

sociálních věcí ve strategických dokumentech2023 ), které uvádí možné riziko sankcí pro 

zřizovatele zařízení ústavního typu, a v případě Jihomoravského kraje také správce krajské sítě 

sociálních služeb. 

Zástupci KPSS Kyjov transformaci vítají s ohledem na prvky humanizace, avšak úplné opuštění 

budovy Domova Horizont vnímají jako neefektivní (především s ohledem na uživatele, kteří jsou 

plně upoutáni na lůžko a vyžadují nejvyšší stupeň podpory a péče). 

Zástupci JMK však upozornili koordinátory KPSS, že stávající domovy by měly být nahrazovány 

domovy komunitního typu postupně a nikdy by nemělo dojít ke snížení kapacity služby. Kraj bude 

vytipovávat nemovitosti, které by byly vhodné k tomu to účelu. Dle informací z JMK jsou v jiných 

krajích s těmito zařízeními dobré zkušenosti a zařízení komunitního typu tam fungují. Finančně 

vycházejí tyto zařízení komunitního typu stejně, jako velká zařízení. Pozitivem by mělo také být, že 

se zařízení komunitního typu rozšíří do regionů, odkud klienti pochází, aby nedocházelo k jejich 

vytržení z přirozeného prostředí. 

Pro ty, kteří se o proces transformace a deinstitucionalizace více zajímají, zasílám odkazy na videa 

k tomuto tématu (první video je určeno především veřejnosti, ta další jsou více do hloubky…) 

Žít normálně (youtube.com) 

 

Transformace ústavů 3 - Řízení transformace (youtube.com) 

Z ústavu do života (youtube.com) 

 

https://www.youtube.com/watch?v=VurjHq08r34
https://www.youtube.com/watch?v=CDLb6i8u--M
https://www.youtube.com/watch?v=SlyfT2qUPMI


                                                                                      

 

                                                                           

Dotační řízení pro registrované poskytovatele soc. služeb v síti JMK pro rok 

2025 bude probíhat v období od 29.10.2024 do 11.11.2024 online. V tomto období nebude pro 

poskytovatele možné provádět změny vyžadující správní řízení. 

Naše dotační řízení pro registrované sociální služby i pro návazné služby na sociální oblast bude 

realizováno na přelomu měs. 11 a 12/2024. Dotační programy budou zveřejněny na konci října na 

webových stránkách města – pod odborem školství. Je třeba se s nimi důkladně seznámit, neboť 

v nich dochází k drobným úpravám - např. u návazných služeb bude umožněno podat pod jedno 

IČO pouze jednu žádost (tzn. za organizaci jedna žádost). Maximální výše poskytnuté dotace však 

bude navýšena, aby bylo možné žádost uplatnit na více projektů dané organizace. Bude možnost 

provádět změny mezi položkami rozpočtu projektu. 

U registrovaných soc. služeb bude stanovena povinnost předkládat výstupy o výkonnosti 

poskytované služby.  

Rozvojové záměry na rok 2026 budou projednány na listopadovém setkání Okresního týmu na 

JMK.  

Do konce září se mohou nominovat dobrovolníci do ceny Křesadlo. Podrobné informace včetně 

nominačního formuláře naleznete na webu: https://www.kresadlo-jmk.cz/. 

 

Byly předány informace ze semináře: „Doma je doma“ organizovaného společností JINAG. Šlo zde 

o představení asistivních technologií v sociálním prostředí a jejich využitelnost např. v pobytových 

službách, ale i v domácnostech klientů. Více info zde: DOMA JE DOMA – Doma je doma. 

Byla diskutována možnost pomoci obětem povodní. Zvažována je vhodná forma pomoci – 

materiální či finanční. Informace o formě pomoci bude zaslána v nejbližším možném termínu 

koordinátorkou KPSS členům pracovních skupin emailem. Prosíme o zprostředkování informací 

potencionálním zájemcům.  

3. Informace od členů pracovních skupiny 

MUDr. Kliment sdělil, že Sociálně-psychiatrické centrum Fénix má v plánu restrukturalizovat 

sociální služby. Sociální rehabilitace, jim nedává, co jim potřebují. Také je nejvíce trápí personální 

nedostatek. Potřebovali by spíše psychiatrickou rehabilitaci.  

PhDr. Jana Trnečková sdělila, že CSS Kyjov nejvíce trápí prostory. Denní stacionář má 

nedostačující prostory, které omezují službu. Vedoucí DS vyzdvihla práci pracovníků DS. Někteří 

klienti vyžadují individuální péči, kterou ale v nynějších prostorech nemůžou poskytovat.  

Paní Slavíková sdělila, že jí chybí pobytová odlehčovací služba. Vyzdvihla pomoc osobní asistence 

CSS Kyjov.  

Mgr. Johana Novotná za Educante, z.s. sdělila, že se setkali s problémem během prázdnin při 

zajištění péče o postižené děti v době uzavření škol a školek.  

 

https://www.kresadlo-jmk.cz/
https://www.domajedoma.eu/


                                                                                      

 

                                                                           
 

 

 

 

Další setkání se uskuteční 12. 11. 2024 v 15:00.  

 

 

Zapsala: Bc. Kristina Lopraisová, DiS.  


